



كلما اشتدت موجة العنف في سوريا تقلصت خياراتنا للرد عليها، وبينما تظل فصائل المعارضة السورية المتعددة والجماعات الطائفية بعيدة عن الامتزاج والتوحد مثل المعارضة الليبية، لا يزال الأسد وجشه أقوىاء للغاية، لكن –وفقاً لما رأته بعثة حفظ السلام– إذا ما قامت الولايات المتحدة بالتدخل العسكري، فإن شبح غزو العراق يلوح في الأفق؛ نظراً لحجم سوريا والجهات الفاعلة والمنقسمة هناك.

برغم هذا فإنه من الضروري أن نفكر في الخيارات العسكرية المتاحة:

\* **عملية عسكرية بحرية أو جوية عقابية لتشجيع الانقلاب ضد الأسد:** من شأن هذه التدابير أن تعزز العقوبات الاقتصادية القائمة، وهذا التكتيكان هما الأكثر قابلية للتطبيق، فالعملية البحرية ستضرم حصاراً بحرياً لمنع سوريا من تصدير النفط أو استيراد أي من البضائع، أما العملية الجوية المحدودة فستحرم النظام السوري من الأصول التي تقدرها (مثل القصور)، كما نأمل أن يمكننا إقناع المقربين من الأسد للإطاحة به والتوصل لاتفاق لتقاسم السلطة مع المعارضة كشرط مسبق لإنهاء العقوبات المفروضة والحملة العسكرية العقابية.

\* **حملة خارجية تشبه تلك التي شهدتها "البلقان" للمساعدة في الإطاحة بالأسد:** وفي هذا الخيار تستهدف الضربات الجوية أيضاً الأسلحة الثقيلة التي يستخدمها الجيش السوري لقصف المدن، ويمكن الجمع بين هذا وتكوين منطقة حظر جوي للطائرات العسكرية السورية وغيرها من الطائرات على معظم أو حتى البلاد كلها، الأمر الذي قد يتطلب ما يصل لمائتي طائرة تعمل في مختلف المجالات الجوية والبرية والبحرية، وقد يتضمن هذا النهج تسليح المعارضة السورية بالرغم أن هذا قد يزيد العنف خلال فترة قصيرة.

\* **إنشاء منطقة آمنة للمدنيين السوريين:** ويعتبر إنشاء هذه المناطق أسهل من فرضها، وسوف يبذل الجيش السوري أي مجهود لإنشاء منطقة أو أكثر، ولكن هذه المناطق لن يتم إنجازها إلا باستخدام القوة الجوية وعدد غير قليل من القوات البرية الخارجية، وقد تشبه جزئياً تلك التي وضعت للأكراد في التسعينيات إبان الحرب على العراق، وللأسف قد تكون هذه المهمة أصعب فلا توجد، جغرافياً أو ديموغرافياً، منطقة يمكن أن تكون آمنة في سوريا، فالسكان منتشرون في كل مكان والقتل في جميع المدن المركزية تقريباً، إلا أن إنشاء منطقة آمنة في شمال شرق البلاد بالقرب من الحدود التركية أكثر واقعية ولكنه لن يكون مفيداً للسكان في الغرب، ولهذا النوع من المهام قدرة محدودة على حماية الأبرياء، وبتحقيق هذا الخيار إلى الخيارات المذكورة أعلاه يمكن أن يخلق نواة مقاومة أقوى يمكنها أن تتحدى الأسد باستخدام منطقة آمنة كقاعدة انطلاق والملاذ.

ما لا شك فيه أن جميع هذه الأساليب تعد محدودة من حيث النطاق والأهداف وجميع نتائجها متواضعة، كما أن أيّاً من هذه الخيارات ليست حاسمة وجميعها محفوف بالمخاطر، وبذلك يكون من الضروري استخدامها إذا ما ساءت الأمور.

**بيد أن البدائل ليست على ما يرام أو أفضل**، وللأسف لعل النتيجة الأكثر ترجيحاً أن يقوم الأسد بإعادة سيطرته على البلاد بوحشية، مما يعني ربما وضع أوزار الحرب أو على الأقل عدم وصولها لمرحلة المواجهة الشاملة، ولكنها كذلك يمكن أن تصل إلى استمرار تدهور الأمور لتصبح أكثر فوضوية في ميدان المعركة، وفي هذه الأثناء ربما تفكّر بعض الدول العربية في تسليح المعارضة، ومن المرجح ألا يكون هذا كافياً للإطاحة بالأسد ولكنه قد يكون كافياً لتأجيج مزيد من الصراعات الإضافية الداخلية.

ومع دنو أعداد القتلى سريعاً، خلال عام من الصراع، من 10 آلاف قتيل، فمن المؤكّد أنه ليس من السابق لأوانه أن نستخدم هذه الإمكانيات العسكرية بشكل عام، إن لم يكن بسبب آخر غير التلويع للنظام السوري الوحشي بما لدينا من خيارات قوية فضلاً عن تمنياتنا وأمالنا للإطاحة به فحسب، ومن جهة أخرى سيكون إقناع المقربين من الأسد بذهابه إلى المنفى وربما يمكن إقناعهم حتى مشاركة المعارضة في السلطة، قد لا يكون هذا حلاً مثالياً ولكنه المتاح في ظل الظروف الحالية، بل إنه قد يكون الأفضل الذي نتمنى حدوثه حتى لو تتطلب هذا حديث غير مريح عن التدخل العسكري.

المقال بالإنجليزي

### What Are Our Military Options in Syria

As the violence worsens in Syria, there are no great options for how to respond. The various Syrian factions and sectarian groups are far too intermingled for a Libya-like operation to work. Assad and his army are still too strong for a simple and small peacekeeping mission to succeed. And if we did invade, the specter of an Iraq-style imbroglio would loom, given Syria's size and the multitude of nefarious actors there.

It's important, though, to think through the available military options. (Though I do not favor any just yet, and we should only consider them in the event of strong Arab League and NATO support and participation.) These are three possible types:

A punitive naval or air operation to encourage a coup against Assad. These measures would reinforce existing economic sanctions. The two most viable tactics would be a naval blockade, to prevent Syria from exporting oil or importing a number of goods, and a limited air campaign to deprive the regime of assets that it values (like palaces). The hope would be that Assad's cronies could be persuaded to depose him and then forge a power-sharing deal with the opposition, as a precondition for ending sanctions and ending the associated punitive military campaign.

A broader Balkans-like campaign to help depose Assad. In this option, air strikes would also target the heavy weapons that the Syrian army is using to shell cities; this could be combined with the creation of a no-fly zone for Syrian military helicopters and other aircraft over much or even all of the country, which could require up to a couple hundred aircraft operating in various bases on land and at sea in the region. This approach could also involve arming the Syrian

opposition—though that would likely increase, rather than decrease, violence in the short term. Creation of a safe zone for Syrian civilians. Safe zones are easier to declare than to enforce—and the Syrian army would surely contest any effort to establish one or more. But they might be accomplished using airpower and some modest number of outside ground troops. They could be partly modeled on the protection we afforded Kurds in Iraq throughout the 1990s, even while Saddam was still in power. Alas, this task would be harder here. There is no natural geographic or demographic logic to any particular possible safe zone in Syria. Populations are too interspersed, and the killing is happening largely in central cities, where it would likely be impractical to create such zones given the size and cohesion and capability of nearby Syrian army forces. Creating a safe zone in the northeast, near the Turkish border, would be more practical, but less helpful for the threatened populations, who predominantly reside in the western part of the country. This kind of mission would therefore have only a limited ability to protect innocents. But depending on how the situation unfolded, it could perhaps be combined with the above options to create the nucleus of a stronger resistance that could ultimately challenge Assad's rule using the safe area

as a staging base and sanctuary.

To be sure, all three of these approaches are limited in scale and scope, and all promise only mediocre results. None of these ideas look decisive, and all are risky; as such, they should only be considered if and when things get worse.

But the alternatives are not pretty. Alas, perhaps the most likely outcome is that Assad will brutally reestablish control over the country, in a way that might end the war, or at least prevent it from becoming an all-out conflagration. But it is also quite possible that things will continue to get more chaotic on the battlefield. Meanwhile, some Sunni Arab states are probably considering arming the opposition themselves—this would likely not be enough to overturn Assad, but just enough to stoke the conflict further.

As the death toll from the year-old conflict rapidly approaches 10,000, it may not be too early to raise these types of military possibilities in public—if for no other reason than to signal the murderous Syrian regime that we do have options besides just hoping that Assad will fall of his own weight. Ideally, down the line the credible possibility of their implementation will persuade Assad's cronies to demand that he go into exile. Perhaps it could even convince them to form a new power-sharing government with the opposition. That may not be a utopian solution, but, under the current circumstances, it may be the best we can hope for—even if it requires uncomfortable talk of military intervention.

Michael O'Hanlon is a senior fellow at Brookings and coauthor with Martin Indyk and Kenneth Lieberthal of *Bending History: Barack Obama's Foreign Policy*

المصادر: موقع الإسلام اليوم . رابط المقالة الإنجليزية

[http://www.tnr.com/article/world/101792/hanlon-syria-intervention.](http://www.tnr.com/article/world/101792/hanlon-syria-intervention)

المصادر: